
  

 

Čo sa nám podarilo v pilotnom projekte ENERGETICKÉ ESÁ? 
Autori: Renáta Tóthová (koordinátorka), Jozef Kalužay, Martin Gron, Adam Krištof, Filip Mikuš  

 

„Mali by sme nejako znížiť spotrebu energií na škole...dostali sme ponuku z kancelárie 

Zelenej školy na zaujímavý projekt, prihlásime sa?“ znela otázka pani riaditeľky v novembri 

2020. Keďže do Zelenej školy sme už zapojení boli a šetrenie energiami je pre našu školu téma 

viac než pálčivá, rozhodli sme sa, že sa do pilotného projektu ENERGETICKÉ ESÁ prihlásime. 

Mali sme silnú motiváciu – znížiť vysoké výdavky školy na energie a najmä zistiť, kde nám 

energie „unikajú“. Ako sme sa však potešili, keď nás koncom novembra 2020 do projektu aj 

vybrali! Ocitli sme sa medzi 11 školami z celého Slovenska, ktoré sa projektu mohli zúčastniť. 

Bolo treba vybrať pre školu tzv. Akčný tím (1 učiteľ a 2 žiaci), ktorí by projekt 

zastrešoval. Vzápätí som napísala výzvu žiakom školy na vytvorenie Akčného tímu EE 

a prihlásili sa mi takmer obratom štyria šikovní žiaci z triedy Sexta. A tak sme vytvorili Akčný 

tím v zložení jeden učiteľ (ja) a štyria žiaci. Projekt bol naplánovaný od novembra 2020 do júna 

2021. 

Hneď v decembri sme začali pracovať – 10.12. sme sa zúčastnili 1. webinára. V januári 

sme si preštudovali formulár pre Energetický audit školy, začiatkom februára (3.2.) sme sa 

zúčastnili 2.webinára – už s expertom pre energie z SPP. Celý február 2021 sme si vyhradili na 

spracovanie Energetického auditu školy, na ktorom sme z dôvodu pandémie koronavírusu 

pracovali takmer výlučne online – komunikáciou s pani riaditeľkou, s pánom tajomníkom 

a s ekonómkami školy. Koniec februára (25.2.2021) sme venovali aj termosnímkovaniu našej 

školy, ktoré s členmi Akčného tímu prišiel spraviť expert z SPP a zúčastnila sa ho aj 

celoslovenská koordinátorka projektu EE p. Jarka Martinkovičová. Rozhovor o termosnímkovaní 

s členmi Akčného tímu prišla spraviť aj redaktorka z Rádia Slovensko, odvysielaný bol dňa 

2.3.2021 o 14:16 a jeho záznam si môžete vypočuť na tomto linku: Boli sme pri tom / Projekt 

pre študentov Energetické esá - Články - Rádio Slovensko (rtvs.sk)  

Na marec sme si naplánovali prvú sériu rovesníckych vzdelávaní v téme Energie. 

Zároveň sme vypísali v rámci Dňa prírodovedného vzdelávania (14.3.) dobrovoľnú aktivitu – 

vyplnenie domáceho energetického auditu podľa formulára, ktorý vedenie projektu EE 

dokončilo po 2.webinári. Domáci audit spracovalo niekoľko žiakov z rôznych tried. Rovesnícke 

vzdelávanie sme zrealizovali online v piatich triedach v rámci hodín fyziky nasledovne: 

• Tercia (23.3.2021) 

• 8.A (25.3.2021) 

• 9.A (29.3.2021) 

• Kvarta (30.3.2021) 

• Sexta (31.3.2021) 

V apríli sme zorganizovali Dni Zelených škôl a vyhradili sme si na ne 8 dní (21.4.-

30.4.2021). Počas nich sme zrealizovali druhú sériu rovesníckych vzdelávaní v téme Energie: 

• Kvinta (28.4.2021) 

• Sekunda (30.4.2021) 

A zároveň sme zrealizovali našu najväčšiu energetickú akciu „Deň energie“ (29.4.2021), na 

ktorý sme naplánovali celoškolsky odvysielaný dvojhodinový live stream (10:10 – 12:00). Live 

stream v priamom prenose sledovali takmer všetky triedy školy, či už na interaktívnych tabuliach 

alebo stredoškoláci z domu. Keďže bol priamo vysielaný cez kanál youtube a link bol 

k dispozícii na internetovej stránky školy, prizvali sme k jeho priamemu sledovaniu aj rodičov, 

https://slovensko.rtvs.sk/clanky/spolocnost/249628/boli-sme-pri-tom-projekt-pre-studentov-energeticke-esa
https://slovensko.rtvs.sk/clanky/spolocnost/249628/boli-sme-pri-tom-projekt-pre-studentov-energeticke-esa


  

starých rodičov našich žiakov, aj záujemcov z radov verejnosti. Sme v Akčnom tíme veľmi radi, 

že sa nám takýto live stream podarilo zorganizovať, pripravovali sme ho takmer mesiac a pozvali 

sme doň zaujímavých hostí z oblasti energetiky a zároveň sme zrealizovali živú argumentáciu 

medzi 5-timi žiakmi rôznych tried školy o pozitívach a negatívach využívania rôznych druhov 

energií. Záznam live streamu si môžete pozrieť na linku https://youtu.be/6o1Gn6HWRT4, 

Argumentácie sa zúčastnili žiaci tried Septima (K. Magdolenová a M. Pápay), Sexta (R. Paško), 

Kvinta (L. Lipovská) a Kvarta (S. Košecká). Hlasovanie divákov ku argumentácii v softvéri 

sli.do už nie je dostupný, ale najviac divákov presvedčila Slávka Košecká z Kvarty. 

 Zároveň sme v mesiaci apríl vypracovávali Návrh opatrení k šetreniu energií na škole, 

ktorý sme dokončili 17. apríla a so súhlasom vedenia školy sme ho poslali koordinátorke 

projektu EE p. Martinkovičovej ako jeden z výstupov projektu. Pani riaditeľke sa naše návrhy 

opatrení, podložené faktami zistenými energetickým auditom školy, veľmi páčili a hneď sme aj 

na škole niektoré začali realizovať. 

Záverečnú správu k projektu sme napísali v máji/júni 2021. 

Bližšie Vám k svojej zanietenej práci v projekte EE napíšu aj veľmi šikovní a „akční“ chlapci zo 

Sexty: Jozef Kalužay, Martin Gron, Adama Krištof a Filip Mikuš, ktorým nesmierne v mene 

celej školy ďakujeme za niekoľko mesačnú neúnavnú prácu na tomto projekte vrátane 

každotýždenných piatkových dvojhodinových online stretnutí Akčného tímu v mesiacoch 

február, marec a apríl 2021. 

Jozef Kalužay – predseda Akčného tímu: 

Som veľmi rád, že som mohol byť súčasťou tohto skvelého akčného tímu v tomto 

projekte. V tíme sa mi pracovalo veľmi dobre. Za výhodu považujem to, že nás tam bolo menej, 

a teda tam bolo viac priestoru na participáciu a na komunikáciu svojich názorov. Na projekte ma 

najviac bavilo to, že sme absolvovali stretnutia a rozhovory s ľudmi, s ktorými by sme ich len 

tak bežne neabsolvovali. Okrem toho sme sa dozvedeli aj veľa informácií z oblasti energií. A 

tiež samozrejme nemôžem opomenúť to, že sme vďaka projektu mali možnosť niečo ovplyvniť a 

zmeniť. Pre mňa osobne bol projekt príjemným obohateným môjho voľného času a na naše 

pravidelné stretnutia som sa vždy veľmi tešil. 

Moja úloha v rámci nášho tímu bolo pripravovanie, spracovanie a finalizácia podkladov a 

dokumentov, s ktorými sme pracovali. Okrem iného som tak isto aj finalizoval a dizajnoval 

prezentáciu, ktorú sme s akčným tímom používali na rovesnícke vzdelávanie. Ďalšiu vec, ktorú 

som zastrešil, bola príprava a organizácia live streamu. V rámci toho som pripravoval a 

upravoval scenár, robil som všetky grafické veci, a tiež som live stream vysielal a moderoval. 

Martin Gron: 

V novembri prišiel niekoľkým žiakom mail, v ktorom bol stručne opísaný projekt 

Energetické esá. Všetci, ktorým tento mail prišiel, dostali možnosť prihlásiť sa do pilotného 

ročníka tohto nového projektu organizovaného pod záštitou Zelenej školy. Zaujal ma koncept 

projektu, keďže som pár rokov dozadu bol súčasťou tímu Zelenej školy, a zároveň som chcel 

skúsiť aj niečo nové. Všimol som si, že mail bol poslaný aj pár chalanom, s ktorými som už robil 

na predošlých projektoch (Create&Control, Študentské voľby...) a za tie roky sme boli už 

celkom zohraní a vedeli, čo jeden od druhého očakávať. Porozprávali sme sa medzi sebou o tejto 

príležitosti a rozhodli sme sa, že sa prihlásime a uvidíme, ako nám to pôjde. Na začiatku sme 

nevedeli, čo presne máme očakávať, ale po prvom webinári v decembri sme dostali celoročný 

plán, ktorý zahŕňal vypracovanie energetického auditu školy, termosnímkovanie budovy školy, 

rovesnícke vzdelávanie a nakoniec projektu záverečnú správu. Energetický audit bol asi 

najťažšou časťou celého projektu, keďže sme ho nemohli robiť prezenčne, ale len 

sprostredkovane vďaka informáciám, ktoré sme dostali od pani riaditeľky, pána tajomníka a od 

https://youtu.be/6o1Gn6HWRT4


  

paní ekonómiek. Termosnímkovanie školy bola pre mňa osobne nová skúsenosť. Celému tímu 

nám bolo vysvetlené, ako narábať s termokamerou, ako odhaliť prieniky tepla na stenách 

budovy, aj ako negatívne môže tento únik tepla vplývať na financie školy. Rovesnícke 

vyučovanie bola zo všetkých častí projektu asi tá najpríjemnejšia. Dostali sme možnosť pre 

mladších žiakov a zároveň našich rovesníkov spraviť hodinu o našom projekte, o význame 

energetických štítkov na spotrebičoch, o termosnímkovaní alebo aj o tom, ako spraviť 

energetický audit. Počas týchto hodín dostali žiaci aj možnosť zapojiť sa do kvízových aktivít a 

najlepší z nich dostali bonusové body za aktivitu do hodnotenia Fyziky. S live streamom to už 

bolo trochu ťažšie, ale nakoniec sa nám ho podarilo úspešne zrealizovať. V rámci live streamu 

som robil hlavne viac “zákulisnú robotu” ako napríklad usmerňovanie účastníkov žiackej debaty, 

kontrolu času pri argumentácií a podobne. Celkovo som si projekt počas celého roka celkom 

užil, aj keď to bolo občas dosť vyčerpávajúce hlavne kvôli domácemu prostrediu, kde nie je 

možnosť sa až tak sústrediť, ako by to okolnosti veľakrát vyžadovali a o to vyčerpávajúcejšia je 

aj práca, ktorú treba spraviť. Zároveň som rád, že na naše podnety začala škola aj so zavádzaním 

opatrení na šetrenie energie na škole. Vďaka tomu môžem spokojne povedať, že naša práca za 

celý školský rok v rámci tohto projektu mala zmysel.       

Adam Krištof: 

Moja úloha v tíme bola, aby som vyhľadal a napísal pár firmám, ktoré pracujú so 

solárnym panelmi a získal ich pre náš live stream, ďalej som do nášho tímu zohnal merač 

spotreby energie, bol som pri termosnimkovaní školy a taktiež, keď sme mali rovesnicke 

vzdelávanie, tak som žiakom porozprával niečo o termosnimkovaní. Počas rovesníckeho 

vzdelávania bolo mojou úlohou aj spravovať kvízy v softvéri Kahoot pre každú triedu, 

premietnuť triede percentuálne vyhodnotenie, spracovať výsledky žiakov v softvéri Excel 

a poslať pani učiteľke, ktoré na nasledujúcej hodine kvízy v triedach vyhodnotila. 

V tíme Energetických Es sa mi pracovalo výborne, lebo sme tam všetci z jednej triedy, 

sme všetci zohraní a vieme sa vždy dohodnúť. Na tomto projekte ma najviac zaujali spôsoby, 

ako ľahko ušetriť energiu, ale naopak ma prekvapili niektoré fakty o škole, ktoré som dovtedy 

netušil.  

Filip Mikuš: 

V projekte som neočakával obzvlášť zábavné aktivity, opak bol však pravdou. Počas 

distančného vzdelávania som sa zúčastnil termosnímkovania budovy, ako osobitnú úlohu som 

niekoľko dní po vyučovaní meral na škole spotreby vypnutých zariadení, tiež ma veľa naučilo 

a obohatilo online stretnutie so zamestnancami teplárne Veolia, kde sme si povedali o systéme 

rozvodu tepla v Petržalke a na záver projektu som si vyskúšal, aké je to viesť študentskú diskusiu 

počas live streamu. Za spomenutie stojí aj webinár o vytváraní a spracovaní videí, ktorý sme 

vďaka účasti v projekte dostali ako bonus.  Napriek tomu, že sa o témy energií príliš 

nezaujímam, projekt mi ponúkol nové skúsenosti a bol veľmi náučný v mnohých oblastiach.  

 

 

 

 


